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F o r s l a g  t i l  f o l k e t i n g s b e s l u t n i n g  

o m  g e n n e m f ø r e l s e  a f  e n  u v i l d i g  u n d e r s ø g e l s e  a f  Ø r e s t a d e n s  o g  

m i n i m e t r o e n s  ø k o n o m i  

Folketinget opfordrer regeringen til at gen- 
nemføre en uvildig undersøgelse af Ørestads- 
selskabets økonomi, herunder budgetforudsæt- 
ningerne for minimetroprojektet. Undersøgel- 
sen gennemføres efter følgende retningslinjer: 
-  En til formålet sammensat styregruppe på 5 

personer udpeges efter indstilling fra Fore- 
ningen af Statsautoriserede Revisorer, Rigs- 
revisionen, Akademikernes Centralorgani- 
sation, Transportrådet og Teknologirådet. 

-  Styregruppen tildeles et rammebeløb til bl.a. 
køb af ekstern konsulentbistand. 

-  Undersøgelsen skal gennemføres hurtigst 
muligt og være afsluttet senest den 1. oktober 
1997. 

-  Der fremlægges en delrapport med foreløbi- 
ge konklusioner senest den 1. august 1997. 

-  Styregruppen skal have adgang til alt materi- 
ale hos Ørestadsselskabet. 

-  Der nedsættes en rådgivende politisk følge- 
gruppe med en repræsentant fra hvert af Fol- 
ketingets partier. Følgegruppen sammenkal- 
des 1 gang månedligt og orienteres om un- 
dersøgelsens forløb med henblik på rådgiv- 
ning over for styregruppen. 
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B e m æ r k n i n g e r  til f o r s l a g e t  

Da et flertal bestående af Socialdemokratiet, Ven- 
stre og Det Konservative Folkeparti i 1992 vedtog lov 
om Ørestaden med tilhørende minimetroprojekt, 
skete det på grundlag af et budget, hvor projektet 
blev anslået til at koste 4,5 mia. kr. og med en tilbage- 
betalingstid på maksimalt 15 år. En forudsætning for 
dette budget var et anslået årligt passagertal på 43 
mio. og et årligt salg af arealer i 0restaden på 75.000 
kvadratmeter. Salget skulle påbegyndes i 1996. 

I 1994 blev tallene ændret. Projektets pris var ste- 
get til 5,5 mia. kr. med en tilbagebetalingstid på mak- 
simalt 15 år. Forudsætningerne blev ændret til et år- 
ligt passagergrundlag på 88 mio. - det dobbelte af, 
hvad man først forudsatte. Grundsalget forudsattes 
stadig at være på 75.000 kvadratmeter årligt og stadig 
med start i 1996. 

I 1996 blev tallene igen ændret. Projektets pris var 
steget til 6,3 mia. kr. med en tilbagebetalingstid på 
maksimalt 20 år. Forudsætningen om passagerantal- 
let blev justeret ned til 77 mio. Grundsalget forudsat- 
tes nu først at begynde i 1997 og med kun 60.000 kva- 
dratmeter årligt frem til 1999. 

Projektet er nu i fuld gang. Stationer rundt om- 
kring i København er under etablering, og snart på- 
begyndes selve tunnelarbejdet. Tidspunktet for den 
planlagte ibrugtagning af metroen er i mellemtiden 
rykket fra 1999 til oktober 2000. 

Den samlede låneramme for de iværksatte etaper 1 
og 2 er af Ørestadsselskabet vurderet til at være 4,9 
mia. kr. Tredje etape vil forhøje lånerammen yderli- 
gere med 0,4 mia. kr. 

Da anlægsomkostningerne således stiger, mens 
indtægter fra grundsalget i Ørestaden stadig udebli- 
ver, kan projektet risikere at ende i en rentefælde, 
hvor for små indtægter ikke kan holde trit med ren- 
terne af lånene fra byggefasen. 

Denne risiko vil forøges væsentligt, såfremt ind- 
tægterne fra passagererne ikke indfrier forudsætnin- 
gerne. Ørestadsselskabet har ved sin seneste passa- 
gerprognose forudsat, at minimetroen vil få 7 gange 
så mange »påstigende« passagerer pr. kilometer, som 
S-togene har i dag, hvilket forekommer overordentlig 
optimistisk. 

Når forskellige politikere stiller kritiske spørgsmål 
til projektet, har det hidtil været praksis, at spørgsmå- 
let sendes videre til Ørestadsselskabet, som herefter 
udformer besvarelsen, tilsyneladende uden at nogen 
embedsmænd i ministerierne involveres. Denne 
praksis anser Enhedslisten for højst ubetryggende, 
også fordi det umuliggør en ansvarsplacering, så- 
fremt projektet udvikler sig til en skandale. 

Enhedslisten mener på denne baggrund, at der bør 
gennemføres en uvildig analyse af hele projektets 
økonomi, forudsætningerne herfor samt konsekven- 
ser for økonomien, såfremt forudsætningerne for 
projektet ikke holder stik. 

En sådan analyse har ikke alene Folketinget, men 
også den befolkning, som kommer til at bære hele 
byrden ved en kuldsejling af projektets økonomi, 
krav på at få forelagt. 

Skrif t l ig  f r e m s æ t t e l s e  

Jette Gottlieb (EL): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader jeg 

mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om gennemfø- 

relse o/' en uvildig undersøgelse af  afØrestadens I og 
minimetroens økonomi. 

(Beslutningsforslag nr. B 135). 

Jeg henviser i øvrigt til de bemærkninger, der 
ledsager forslaget, og anbefaler det til Tingets 
velvillige behandling. 


